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روند  فیلترینــگ  و  اعمال محدودیــت پلتفرم های خارجی 
برای کاربران  داخلی

چهارشــنبه اول مهرماه بود که وزیر ارتباطات برای اولین بار 
خبر داد ممکن اســت قطعی های مقطعــی و محدودیت های 
امنیتی به دلیل مسائل امنیتی و با تصمیم شورای امنیت کشور 
اجرا شــود. عصر همان روز حوادث رخ داده پس از فوت مهسا 
امینی و اعتراضاتی که شــکل گرفت، باعث شــد مثل سال های 
۹۶ و ۹۸ شــورای امنیت کشور تصمیم به قطع کردن اینترنت و 
مســیرهای ارتباطی بین المللی بگیرد. از همان زمان هم برخی 
رســانه ها اصرار به فیلترینگ شــبکه های اجتماعی خارجی و 
پلتفرم هایی مثل اینســتاگرام و واتس اپ بــه صورت موقت از 
خود نشــان دادند. چنــد روز بعد احمد وحیدی وزیر کشــور با 
حضور در گفت وگوی ویژه خبری تأکیــد کرد این محدودیت ها 
تا زمانی که شــرایط عادی شــود، ادامه خواهند داشــت. البته 
سید ابراهیم رئیســی در کارزار انتخاباتی اش تأکید کرده بود به 
دلیل گره خوردن معیشــت مردم با کســب وکار در اینستاگرام و 
حتی بازی های کامپیوتری اجازه نمی دهد محدودیتی برای این 

بسترهای درآمدزایی ایجاد شود.
 او حتی پیش از ترک کشور برای سفر به نیویورک در گفت وگو 
با رســانه آمریکایی بر این نکته تأکید کرد. اما به نظر می رســد 
موافقــان صیانت از فضای مجازی که کوشــیدند طرح خود را 
در مجلس عملیاتی کنند اما با پافشاری و مخالفت مردم، پس 
از کش وقوس فراوان این طرح که برای تصمیم گیری مشــمول 
اصل ۸۵ شــده بود تا گروهی خاص به جای عموم نمایندگان 
در صحــن بــرای آن تصمیم گیری کنند، این طــرح را به صحن 
برگرداندند و مانع از اجرای این نیت شــدند. اما با واگذارکردن 
ایــن موضوع به تصمیم شــورای عالی فضای مجازی توســط 
قالیباف و تصمیمات آنها بــرای برخی بندهای مهم این طرح، 
حالا اعتراضــات و ناآرامی هــای اخیر موجب شــده تا دوباره 
موافقان صیانت این ایده و خواســته را با قطع کردن اینترنت و 
فیلتر پلتفرم های خارجی پیگیری کنند. اگرچه وزیر کشور گفته 
بود تا وقتی ناآرامی ها فروکش کند فیلترینگ برخی پلتفرم های 
خارجی ادامه دارد، اما صحبت های اخیر وزیر ارتباطات موجب 

نگرانی هایی شده است.
زارع پور: پلتفرمی که قوانین جمهوری اسلامی را  به رسمیت 

نمی شناسد بستر  مناسبی برای کسب وکارها نیست
وزیــر ارتباطــات اخیرا در جمــع خبرنگاران گفــت دو روز 
اســت که محدودیتی دربــاره اینترنت نداریم؛ فقــط پلتفرم ها 

مسدود هســتند، فعلا تصمیمی درباره اینستاگرام گرفته نشده، 
کسب وکارها روی پلتفرمی که قواعد کشور را رعایت نمی کنند، 
نروند. وزیــر ارتباطات اعلام کرد هنوز بــرآورد دقیقی از میزان 
خســارتی که اپراتورهای همراه و ثابــت از کاهش پهنای باند 
برایشــان ایجاد شــده وجود ندارد اما برنامه هایی برای جبران 
خســارت خواهند داشــت. زارع پور تأکید کرد: اینستاگرام اگر به 
قواعد ما و خودش درباره تجارت اســلحه و دعوت به خشونت 
پایبند باشــد، مشــکلی برای فعالیت ندارد. زارع پور در پاســخ 
به این ســؤال که رئیســی گفته بود اینســتاگرام را نمی بندیم، 
اما بســت، گفــت وقتی پلتفــرم قواعد را رعایــت نمی کند، در 
سیاست ها تجدیدنظر می کنیم. طبق گفته زارع پور دو روز است 
که محدودیتــی درباره اینترنت در کشــور نداریم و فقط همان 
پلتفرم ها مســدود هســتند. زارع پور در پاســخ به این سؤال که 
اینســتاگرام دیگر برنمی گردد گفت: «فعلا تصمیمی در این باره 
گرفته نشــده است». وزیر ارتباطات در پاسخ به این سؤال که آیا 
قرار است روبیکا جایگزین اینســتاگرام شود گفت که برنامه ای 
در این زمینه نداریم و در نهایت توصیه کرد کســب و کارها روی 

پلتفرمی که قواعد کشور را رعایت نمی کنند، نروند.
محدودکــردن  و  خارجــی  پلتفرم هــای  فیلترینــگ  بــا 

کسب و کارها  مخالفیم
البتــه برخی نماینــدگان به این اظهارنظرها واکنش نشــان 
داده انــد. به عنوان مثــال علی حدادی، عضو کمیســیون امور 
داخلی کشــور و شــوراها در مجلس در این بــاره گفت: «ما با 
فیلترینــگ پلتفرم های خارجــی و به دنبــال آن محدودکردن 
کســب وکارهای فضای مجازی مخالف هستیم و ابهامات طرح 
در فراینــد بررســی مرتفع خواهد شــد». این عضو کمیســیون 
شــوراها و امور داخلی کشــور همچنین درباره بررســی طرح 
حمایت از حقــوق کاربران و خدمات پایــه کاربردی در فضای 
مجازی، بیان کرد: «روز چهارشــنبه هفته گذشــته درخواست 
عــده ای از نماینــدگان برای بررســی طرح حمایــت از حقوق 
کاربران و خدمات پایه کاربردی در فضای مجازی در کمیسیون 

مشترک تصویب شد».
عــلاوه بر او برخی دیگــر از نمایندگان بــا رد اظهارات وزیر 
ارتباطات درباره احتمال فیلترینگ دائمی اینستاگرام و واتس اپ 
در گفت وگو با «شــرق» واکنش نشان دادند. چراکه تأکید دارند 
نمی توان شــبکه های اجتماعی را برای همیشــه فیلتر کرد در 
حالی که هنوز زیرساخت های جایگزین مناسبی برای آن وجود 

ندارد.

کســی دنبال فیلترینگ دائمی فضای مجازی نیست، بحث 
مدیریت است

البته قاسم ساعدی، نماینده دشت آزادگان 
و از موافقان پیشــین طــرح صیانت در این 
باره به «شــرق» گفت: «طبق اطلاعات من 
قرار بــر فیلترینگ دائمی فضــای مجازی 
نیست، بلکه منظور و برنامه دولت مدیریت 
فضــای مجازی اســت».  او با بیــان اینکه 
«بحــث مدیریــت فضای مجــازی بارها پیــش از این مطــرح و به 
کمیسیون مربوطه ارجاع داده شده است» افزود: «حالا دولت هم در 
بحــث مدیریــت و صیانــت از فضای مجــازی پیش قدم شــده و 
تصمیماتی گرفته اســت. در بحــث فضای مجازی هــدف وزارت 
ارتباطــات نه فیلتر کردن و نه تحریم کردن اســت، بلکه مدیریت این 
فضاست». ساعدی با رد ادعای وزیر ارتباطات در این باره گفت: «هر 
کشوری باید فضای مجازی خود را مدیریت کند و بتواند بر آن نظارت 
داشــته باشــد. در فضای مجازی باید دســت افراد ضد نظام و ضد 
انقــلاب بیرون مرزهــا را ببندیم. بحث بسته شــدن و محدود کردن 
اســتفاده از اینترنت و فضای مجازی برای داخل مطرح نیســت. ما 
نمی خواهیم مردم را محروم کنیم. نمی دانم وزیر چه گفته اما آنچه 
ماهیت و سیاســت فضای مجازی است، نه بحث تحریم است و نه 
فیلترکردن، بلکه مســئله مدیریت این فضای مجازی اســت». این 
نماینده اصولگرای مجلس با اشــاره به کشــورهای مدیریت کننده 
فضای مجازی به زعم خود بیان کرد: «وزارت ارتباطات قرار اســت 
مدیریت این فضا را در دستور کار خود قرار دهد؛ مثل کشور روسیه که 
از سال ها پیش بحث مدیریت فضای مجازی را اجرا کرده و همچنین 
کشــور چین که فضای مجازی خود را در کنتــرل دارد، ما هم دنبال 
مدیریت فضای مجازی هســتیم تا ورود و خروج اطلاعات مدیریت 

شود».
ســاعدی تأکید کرد: «من با فیلترینگ مخالفم اما حامی مدیریت 
فضای مجازی هســتم. با توجه به این صحبت ها یک ماه است که 
دسترســی مردم به اینترنــت و پلتفرم هایی از جمله اینســتاگرام و 
واتس اپ قطع شــده کــه البته اقتضای زمانی اســت و این بحث را 
موقتی می دانم و از ضروریات این شــرایط اســت. همه باید بپذیریم 
با این شرایط می توان در این بحران پیش آمده فضا را مدیریت کرد». 
نماینده دشــت آزادگان در مجلس اما اظهــار امیدواری کرد که این 
محدودیت و فیلترینگ فضای مجازی موقتی است و در ادامه گفت: 
«یقین داشــته باشــید به صورت تدریجی همه چیــز به حالت قبل 
برمی گردد اما سخنان متخصصان امر حوزه ارتباطات را هم باید مد 

نظــر قرار دهیم و تصمیمات این حوزه در آینده اعلام می شــود. اما 
با تأکید می گویم فعلا کســی به دنبال فیلتر دائمی این اپلیکیشن ها 

نیست و صرفا بحث مدیریت فضای مجازی است».
طی فراخوانی نظر  صاحبان  کسب وکارهای  مجازی را در ماندن  یا  

رفتن  از  اینستاگرام  بپرسیم
البته لطف االله ســیاهکلی، عضو کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس در این باره معتقد 
اســت که با فیلترینگ اینســتاگرام جلوی 
پیشروی دشــمن در اعتراضات اخیر گرفته 
می شــود. او هــم در گفت وگو با «شــرق» 
گفت: «در این مقطــع آن چیزی که باعث 
شد وزیر ارتباطات یا مســئولان امنیتی تصمیم به فیلتر پلتفرم های 
خارجی بگیرند، سوءاستفاده دشمنان از پلتفرم هایی است که مردم 
در آن زندگی می کردند و آن را به زمینه اغتشاش تبدیل کردند. ما باید 
از صاحبان اینستاگرام و دشمنان ایران طلبکار شویم که چرا سوار بر 
پلتفرم اینســتاگرام شدند و علیه کشــور ما اقدام کردند. بنابراین ما 
معتقدیــم اینســتاگرام این روزها در اختیار دشــمن اســت و از آن 
سوءاستفاده می کند و باید هوشیارانه دراین باره عمل کنیم». البته او 
هم معتقد است که فیلترینگ ها دائمی نیست و بعد از ایجاد آرامش 

رفع می شود.
این نماینده مجلس یازدهم با بیان اینکه «نباید مردم با فیلترینگ 
فضای مجازی خســارت ببینند» در عین حال گفــت: «درباره فیلتر 
دائمی نظری ندارم چــون باید درباره جایگزین ها فکر کنیم و درباره 
شرایط مردم و کسب و کارهای مجازی فکر کنیم اما باید اهمیت ها را 
بررسی کرد که کدام اهمیت بالاتری دارد. امنیت همه کسب وکارها 

یا امنیت برخی کسب وکارها نباید به خطر بیفتد».
او ادامه داد: «بنابراین در زمان بحران در همه کشــورها این طور 
است که پلتفرم هایی که ایجاد مزاحمت می کنند را مدیریت می کنند 
تا بتوانند بحران را مدیریت کنند. بعد از بحران به روال عادی می رسد. 
مگر اینکه صاحبان پلتفرم همچنان ضد ما عمل کنند. دشمن وقتی 

با ما دشمنی کرد نمی توانیم در زمین دشمن بازی کنیم».
ســیاهکلی اما دربــاره جایگزین این پلتفرم هــا در صورت فیلتر 
دائمی هم گفت: «باید برای صاحبان کسب وکار اینترنتی فکر کنیم. 
نباید اجازه دهیم کسب وکارها متضرر شوند. باید سلسله بحث ها و 
اقداماتی شود تا تصمیم گیری شود برای رفتن یا ماندن این پلتفرم ها. 
مــا جایگزین هایی داریم اما با این ســرعت نمی توانند جایگزین این 
پلتفرم هــای خارجی شــوند و نیازمند زمان و هزینه هســتند». این 
نماینــده اصولگرای مجلس تأکید کرد: «بایــد همه ذی نفعان را در 

بیان نظرشان در کشور شــریک بدانیم و از آنها مشاوره بگیریم. نظر 
آنها می تواند در تصمیم گیری ما مؤثر باشد و وقتی از خود صاحبان 
کسب وکار نظر و پیشــنهاد و راهکار بخواهیم و آنها بدانند نظرشان 

برایمان مهم است، بخشی از مشکلات حل می شود».
او افزود: «کســب وکارها زندگی مردم و درآمدشــان است و باید 
مراقبت کنیم از کسانی که کسب وکار دارند و اگر جای وزیر ارتباطات 
باشــم، فراخوان می دهم برای آنها و از صاحبان کسب وکار مجازی 
سؤال می پرسم که چه راهکاری می دهند که هم دشمن را ادب کنیم 

و هم مردم خودمان خسارت نبینند».
مردم باید در استفاده از پلتفرم های داخلی و خارجی حق انتخاب 

داشته باشند
اما غلامرضا نوری قزلجه، نماینده مخالف 
فیلترینگ در مجلس در این باره به «شرق» 
گفت: «پلتفرم اینســتاگرام نه تنها فضایی 
برای ســرگرمی و تفریح مردم است بلکه 
فضایی برای کسب درآمد و کسب وکارهای 
اینترنتی و مجازی اســت. بنابراین دولت تا 
پیش از اینکه بتواند پلتفرم جایگزینی که اعتبار و کارایی اینستاگرام را 
داشته باشــد معرفی کند، چطور می خواهد آن را قطع کند؟ قطع و 
فیلترینگ آن یعنی قطع کســب وکارها و تعطیلــی ارتباطات. وقتی 
چنین ظرفیتی را ندارند و نمی توانند جایگزین کنند، چطور می توانند 

آن را قطع نگه دارند؟».
ایــن نماینده اصلاح طلــب مجلس در ادامه با قائل شــدن حق 
انتخاب برای مردم در استفاده از پلتفرم های داخلی و خارجی بیان 
کرد: «مردم باید حق انتخاب داشــته باشــند اما اگر پلتفرم داخلی 
بتواند با قیمت کمتر و اعتماد بیشــتر خدمات بدهد مردم به سمت 
آن می رونــد اما وقتی چنیــن پلتفرمی آماده نیســت و از نظر فنی 
جواب گوی نیاز جامعه نیســت، این کار عملی نخواهد بود. حتی از 
نظر روانی هم این کار مردم را اذیت می کند. من احتمال می دهم این 
فیلترینگ دائمی اجرائی نشــود و در شرایط فعلی و با این امکانات 
فنی بســتن همیشــگی اینســتاگرام برای بســیاری از کسب وکارها 

مسئله ساز است».
او تأکید کرد: «بنابراین در شــراط فعلی با این زیرســاخت ها 
و مباحــث فنــی پلتفرم مناســب داخلی نمی توانــد جایگزین 
پلتفرم های خارجی شــود. هرچند در این بــاره هم با اهل فن 
صحبت کردم و اذعان کردند همین پلتفرم های موجود گفته اند 
که اگر کل زیرساخت ها را جمع کنیم، نمی توانیم جایگزین یکی 

از این پلتفرم ها شویم».

«شرق» از احتمال دائمی شدن فیلترینگ اینستاگرام و پلتفرم های خارجی گزارش می دهد

فیلترینگ ماندگار است؟

 رئیس کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور از عدم اصلاح 
شــیوه گشت ارشاد در مجلس سخن گفته و افزوده: هم دولت 
در ایــن زمینه می تواند لایحه ارائه دهــد هم مجلس می تواند 

طرحی داشته باشد. 
در حالی که اعتراضات به عملکرد گشت ارشاد ادامه دارد، 
همچنان وعده اصلاح قانون پیگیری نشــده اســت. دولت در 
ارائه لایحه اقدامی نکــرده و مجلس هم تحرکی در این زمینه 
نداشته است. بنابراین انتظار برای نوشتن طرح از این نمایندگان 

کمی دور از انتظار است.
حال افکار عمومی خواستار شنیده شدن صدای اعتراض خود 
برای اصلاح قوانین مرتبط با گشــت ارشاد است. محمدصالح 
جوکار در گفت وگو با ایلنا، درباره ســخنان ســخنگوی شورای 

نگهبان درباره اینکه اختیار اصلاح شیوه گشت ارشاد با مجلس 
شورای اسلامی است، گفته: در حال حاضر چنین موضوعی در 
مجلس شورای اسلامی مطرح نشده است. در این خصوص نه 
طرح و نه لایحه ای به مجلس نیامده اســت. رئیس کمیسیون 
شــوراها در پاسخ به ســؤالی دیگر مبنی بر اینکه گفته می شود 
دولت باید درخصوص اصلاح شــیوه گشت ارشاد اقدام کند، از 
لحاظ آیین نامه ای ابتدا دولــت باید به این موضوع ورود کند یا 
مجلس شورای اســلامی، بیان کرد: هم دولت می تواند لایحه 
در این خصوص به مجلــس ارائه کند هم نمایندگان می توانند 

درباره اش طرحی به صحن بیاورند.
وی درباره آخرین اقدامات کمیسیون شوراها و امور داخلی 
مجلس شورای اســلامی پیرامون حوادث اخیر کشور گفت: ما 

در کمیسیون  شوراها گزارشاتمان را از همه جا دریافت کرده ایم، 
همان طورکه قبلا هم اعلام کردیم منتظر گزارش نهایی پزشکی 
قانونی در موضوع سم شناسی و پاتولوژی بودیم که این گزارش 
هم ارائه شــد. جــوکار درخصوص اینکه آیا گــزارش نهایی در 
صحن مجلس قرائت خواهد شــد یا خیر، گفت: ما گزارش مان 
را مبتنی بر گزارش پزشکی قانونی که داده است نهایی و تقدیم 
هیئت رئیســه می کنیــم، آن زمان دیگر هیئت رئیســه تصمیم 

می گیرد که در صحن قرائت شود یا خیر.
  دو روز پیش ســخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سؤالی 
مبنی بر اینکه آقای رئیسی از اصلاح شیوه برخورد گشت ارشاد 
که از ســوی رئیس مجلس مطرح شده اســتقبال کرده اند، در 
صورتی که چنین اصلاحی در قانون صورت بگیرد پاسخ شورای 

نگهبان چه خواهد بود، گفت: اختیار قانونی مجلس اســت که 
از طریق طرح و لایحــه موضوعی را تصویب یا اصلاح کند. در 
صورتی که مصوبه ای در این رابطه به شــورای نگهبان ارســال 

شود، در خصوص آن تصمیم خواهیم گرفت.
هرچند واکنش شــورای نگهبان به چنیــن تغییری اهمیت 
بســیاری دارد امــا مصوبــه ای کــه در جهت احقــاق حقوق 
شــهروندی باشــد، مطابق با اراده قانون اساسی است البته اگر 
اصلاحــی صورت بگیــرد و مهم تر آنکه ایــن اصلاح در جهت 
سامان بخشــیدن به شــرایط فعلی و اصلاح مشــکلات سابق 
باشــد. زیرا تغییر نام گشــت ارشــاد به امنیت اخلاقی در اصل 
ماجرا تاکنون تأثیری نداشــته است. برای نمونه انسیه خزعلی 
معــاون امور زنان ریاســت جمهوری در مردادمــاه، چند هفته 

قبل از همه این اعتراضات، زمانی که رفتار بعضا خشــن گشت 
ارشاد هرازچندگاهی منتشر می شــد گفت: «اصلا گشت ارشاد 
نداریم اینها پلیس امنیت اجتماعی اســت که به همه مسائلی 
که خلاف قانون باشــد یا جرم باشــد می پردازد و ممکن است 
از جملــه آنها بــه برهنگی بپردازند که آن هــم در قانون جرم 
است». این سخنان در نهایت با تغییر نام مانع اعتراض به رفتار 
گشت ارشاد نشــد و حتی دیدیم مبارزه با برهنگی مورد ادعای 
خزعلــی حداقل در رابطه با مهســا امینی که پوششــی کاملا 
معقول داشــت مصداقی نداشته اســت؛ بنابراین انتظار برای 
اصلاح قانون خواســت و اراده جمعــی در میان افکار عمومی 
اســت که توجه نکردن به آن ســبب اعتمادســوزی دوباره در 

جامعه خواهد شد.

جوکار: اصلاح شیوه گشت ارشاد در مجلس مطرح نشده است
قرار  به ماندن گشت ارشاد  است؟

معصومه معظمی: به موجب ماده ۳۳ منشــور حقوق شهروندی، شــهروندان حق دارند که آزادانه و بدون تبعیض از امکان دسترسی و برقراری ارتباط و کسب اطلاعات و دانش 
در فضای مجازی بهره مند شــوند. این حق از جمله شامل احترام به تنوع فرهنگی، زبانی، ســنت ها و باورهای مذهبی و مراعات موازین اخلاقی در فضای مجازی است. بنابراین 
طبق ماده ۳۳ منشــور حقوق شهروندی ایجاد هرگونه محدودیت (مانند فیلترینگ، پارازیت، کاهش ســرعت یا قطعی شبکه) بدون مستند قانونی صریح ممنوع است. این روزها 
به دلیل ناآرامی ها و اعتراضات اخیر بنا به تصمیم صریح شــورای عالی امنیت، محدودیت هایی وضع شده و بر فیلترینگ پلتفرم های خارجی از جمله اینستاگرام و واتس اپ تأکید 
شــده است. پلتفرم هایی که علاوه بر سرگرمی و ارتباط مردمی، فضایی برای کسب وکار مجازی بخشــی از جامعه شده است. مقوله ای که تا پیش از این صحبت از فیلتر آنها صرفا 
به دلیل شــرایط امنیتی اخیر بود، اما صحبت های دو روز گذشته زارع پور وزیر ارتباطات نشــان از آن دارد که تلاش موافقان فیلترینگ به بار نشسته و معلوم نیست فیلترینگ این 
پلتفرم ها بعد از این هم رفع شود. اگرچه در این روزهای پرتنش و اعتراضات، جامعه نیاز به کمی تزریق امید دارد اما در خبرهای اخیر می شنویم که وزیر ارتباطات یک روز در جمع 
خبرنگاران از احتمال عدم رفع فیلتر فضای مجازی خبر می دهد و روزی دیگر باز به خبرنگاران می گوید که فیلترینگ اینســتاگرام و واتس اپ شاید دائمی باشد. مسئله ای که علاوه 
بر نگرانی صاحبان کســب وکارهای مجازی در اینستاگرام، موجب دلواپسی بخشی از جامعه و کاربرانی شــده است که از بد حادثه و تلخی ایام به اینستاگرام پناه می برند و نگاهی 

تفریحی به این پلتفرم و شبکه اجتماعی دارند.

یک پژوهشــگر ارشد مسائل اســتراتژیک با اعتقاد به اینکه هنوز برجام بهترین 
گزینــه برای رفــع تحریم ها علیه ایران اســت، تأکید کــرد: تحریم هایی که آمریکا 
مجــددا وضع کند، جنبه نمادین دارد اما همان ها هم می تواند منجر به بدبینی در 

روند مذاکرات شود و حسن نیت لازم را مخدوش کند.
دیاکو حسینی در گفت وگو با ایســنا در ارزیابی خود از اینکه «با توجه به اینکه 
مذاکرات برای احیای برجام معطل تصمیم سیاســی واشنگتن است، وزارت امور 
خارجه آمریــکا اعلام کرده اگر ایــران به رویه کنونی خــود در مذاکرات برجامی 
ادامــه دهد، اجــرای دقیق و سرســختانه تحریم ها علیه ایران نیــز ادامه خواهد 
یافت»، اظهار کرد: به نظر می رســد آمریکا مایل به بازگشــت به برجام نیســت و 
انتخابات کنگره نیز به بهانه ای برای این موضوع تبدیل شــده اســت. در هر حال 
توافق احتمالی پیش رو هیچ نسبتی با توافق طولانی تر و قوی تری که دولت بایدن 
وعده داده بود نخواهد داشــت و حتی این موضوع می تواند دستاویزی برای فشار 
جمهوری خواهــان بر دموکرات ها باشــد و نتایج انتخابات میــان دوره ای کنگره را 

تحت تأثیر قرار دهد. وی تصریح کرد: با توجه به شــرایط اخیری که در کشــور ما 
وجود دارد به نظر می رســد فشار سنگینی از سوی لابی ضد برجامی در واشنگتن 
علیه بایدن اعمال می شــود که موجب شده اشــتیاقش برای توافق کاهش یابد؛ 
بنابراین این مسئله مزید بر علت شــده تا دولت بایدن فعلا تمایلی برای بازگشت 

به برجام نداشته باشد.
این پژوهشگر ارشد مسائل استراتژیک همچنین بیان کرد: تحریم هایی که اخیر 
اعلام کرده اند که قصد دارند آنها را اعمال کنند، شاید جنبه نمادین داشته باشد، در 
غیر این صورت تحریم هایی که مؤثر هســتند، پیش از این وضع شده اند، اما همین 
تحریم های نمادین هم می تواند منجر به بدبینی در روند مذاکرات شــود و حداقل 

حسن نیست لازم را مخدوش کند.
حسینی با بیان اینکه اگر تحریم ها ادامه یابد نتیجه مذاکرات خوشایند نخواهد 
بود، گفت: برای دو طرف اهمیت دارد که مذاکرات به نتیجه برسد، ایران به دلایل 
خاص خودش آمریکا و غرب هم برای مهارکردن برنامه هســته ای ایران تمایل به 

به نتیجه رســاندن مذاکرات داشــتند و هر روزی که به تعویق بیفتد و به انتخابات 
ریاست جمهوری آمریکا نزدیک شــویم، احتمال پیروزی جمهوری خواهان وجود 
دارد و مشخص نیست دولت آینده آمریکا تا چه اندازه به نتایج این مذاکرات پایبند 
باشــد؛ بنابراین گذشت زمان برای طرفین سودمندی ندارد و چه بسا ایران در آینده 

انگیزه کمتری برای مذاکرات داشته باشد.
وی دربــاره اینکه ادامه گفت وگوهــا با طرفین اروپایی تا چــه اندازه می تواند 
مفید و مؤثر باشد؟ اظهار کرد: اروپایی ها امروز وضعیت پیچیده تری دارند، شرایط 
اوکراین و ســایر تحولات در این مســئله تأثیرگذار اســت، نفوذ آمریکا در اروپا در 
مقایسه با دهه های گذشته کمتر است اما به این معنا نیست که با اروپا کار نکنیم، 

باید تا اندازه ای کار کنیم که بتوانیم نتایج قابل قبول بگیریم.
این کارشــناس مســائل بین الملل ادامه داد: برای ایران اهمیت دارد که طرف 
مقابلش طرفی نباشــد که از میز مذاکرات عقب بشــیند، اگر به شــیوه قابل قبول 
به برجــام بازگردند، ایران هم به تعهداتش عمل می کند، البته در صورتی هم که 

سودمندی کاهش پیدا کند، به این معنا نیست که توافق اهمیت ندارد.
حســینی ابراز عقیده کرد: هنوز هم معتقد هستم برجام در میان سایر گزینه ها 
بهترین گزینه برای رفع تحریم ها علیه ایران اســت و اطمینان بخشی از برنامه های 
هسته ای برای طرف مقابل اســت، در واقع برجام هنوز گزینه قابل توجهی است، 
گرچه ســودمندی اش به لحاظ اقتصادی برای ایران در قیاس با گذشته کمتر شده 

است.
در حالــی که مذاکرات برای احیای برجام معطل تصمیم سیاســی واشــنگتن 
اســت، ویدانت پاتِل، معاون ســخنگوی وزارت امور خارجه آمریــکا افزود: اما ما 
کامــلا واضح گفته ایم که اگر ایران به اتخاذ مواضعــی ادامه دهد که می داند نه 
ما و نه شــرکای ما در E۳ (تروئیکای اروپایی شــامل انگلیس، فرانســه و آلمان) 
نمی تواننــد آنها را بپذیرند، آن گاه همه چیز به شــکل فعلــی ادامه خواهد یافت 
و ایــن به معنای اجرای دقیق و سرســختانه تحریم های مــا و افزایش انزواطلبی 

بین المللی ایران است.

یک پژوهشگر ارشد مسائل استراتژیک:
تحریم های جدید حسن نیت در مذاکرات را مخدوش می کند


